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ACTA 

JUNTA GENERAL ORDINÀRIA DE 21 DE MARÇ DE 2024 

Acta de la Junta General ordinària, celebrada per la Comunitat de Regants - 

Sindicat Agrícola de l’Ebre, el dia vint-i-u de març de dos mil vint-i-quatre. 

Essent les 18.00 hores, el president de la Comunitat, Víctor Delsors, obre la 

sessió. Havent-se complert els requisits establerts pels articles 55 i 57 de les 

Ordenances pel que fa a la convocatòria i la seva publicitat, per tant, amb el 

quòrum establert pels articles 60 i 61, declara vàlidament constituïda 

l’Assemblea, en segona convocatòria.  

Anuncia que d’acord amb l’article 63, no havent-ho acordat la Junta de 

Govern ni sol·licitat verbalment un terç dels assistents, les votacions seran 

públiques. Els torns de paraula, rèplica i súplica dels comuners es faran 

evitant el creuament d’intervencions. Totes les preguntes es faran a precs i 

preguntes excepte en el punt dels comptes.   

I, en compliment de l’article 54, demana tres voluntaris per signar l’acta, 

juntament amb el president i la secretària de la Comunitat. S’ofereixen 

Ramon Bertomeu Franch, Josep Castells Rovira i José Franch Roca. 

Assisteixen a la Junta General 60 persones, que es relacionen a continuació:

PRESENTS: 

Alcalà Sorribes, Domingo 

Callau Casanova, Raul 

Carles Gilabert, Ramon 

Casanova Bertomeu, Mª Dolores 

Casanova Casanova, Fco. Javier 

Castells Queral, Susana  (Semillas 

Certificadas Castells, S.L.) 

Curto Hierro, Josep Xavier 

Delsors Pomar, Víctor 

Domingo Buera, Antonio José 

Espuny Mauri, Montserrat 

Fornós Casanova, Juan Carlos 

Franch Agramunt, José 

Franch Sorribes, Joaquín 



Actes de Juntes Generals celebrades per la Comunitat de Regants  

Sindicat Agrícola de l’Ebre durant l’any 2024 

 

 

 3 

Giménez Uribe, Juan Luís 

Reverté Solà, Diego 

Santiago Casanova, Álvaro 

Tallada Ravanals, J. Antonio (SAT 

Mas Ravanals) 

Vila Bo, David (Explotaciones 

Agrícolas Vila Bo) 

 

Agramunt Bonet, Álvaro 

Álvarez Vázquez, Enrique 

Amenós Vila, Juan Ramon 

Amenós Vila, Mª Ángeles 

Arques Castells, Raül 

Balagué Blanch, José 

Bertomeu Bertomeu, Juan 

Bertomeu Callau, Robert 

(Ajuntament Deltebre) 

Bertomeu Franch, Domingo 

Bertomeu Franch, Ramon 

Bertomeu Navarro, Eva 

Bertomeu Muria, Adrián 

Bertomeu Turón, Eva 

Callau Fosch, Hilario 

Camping L’Aube, S.L. 

Casanova Casanova, Jordi 

(Arrossaires del Delta de l’Ebre, SCCL) 

Casanova Santamaría, Fco. 

(Tramontano, S.L.) 

Casanova Uribe, César 

Castañé Sales, Xavier (Desporvic, S.L.) 

Castells Armengol, Francisca 

(Agustín A. Casanova Fabra)  

Castells Franch, Tomàs 

Castells Rovira, Josep 

Cid Cortés, Olga 

España Forcadell, Antoni (Ministerio 

para la Transición Ecológica) 

Franch Chacón, Josué 

Franch Ribes, Hilario 

Franch Roca, José 

Fumadó Amenós, Pedro 

Guinart Sabaté, Antoni  (Fund. Priv. 

Carmen y Mª José Godó) 

Gómez Casanova, Salvador 

Jornet Solà, Inmaculada  

Miró Pelló, J. Ramon 

Navarro Franch, Alexandre (Joaquín 

Navarro Arques) 
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Otamendi Escoda, Marcela 

Pagà Bertomeu, J. Carlos 

Pons Melich, J. Alberto 

Pujol Roca, Adrián 

Ravanals Tallada, Felipe Mª 

Rovira Bertomeu, Agustín 

Rovira Subirats, Francisco 

Salaet Franch, J. Ramon 

Tomàs Callau, José Pedro

 

REPRESENTATS: 

Els que figuren al quadre resum que s’uneix al present llibre d’actes en 

l’apartat ANNEXOS. 

En total, a la sala hi ha presents i representats 604 vots. 

Abans de donar pas al primer punt de l’ordre del dia, la secretària general, 

Eva Bertomeu, fa lectura d’un decret de presidència de data 14 de desembre 

de 2023: 

Atesa la renúncia al càrrec de secretari de la Comunitat de Regants 

presentada per la Sra. Laura Vilà Jordà en data 14 de desembre de 2023 i, de 

conformitat amb els articles 27 i 28 de les Ordenances, RESOLC:  

- Acceptar la renúncia de la Sra. Laura Vilà Jordà, administradora de la 

mercantil UGONRA, S.A., al càrrec de secretària de la Comunitat de 

Regants, que ha ocupat des del seu nomenament en data 25 de novembre 

de 2021 i amb efectes a partir del 15 de desembre de 2021.  

- Designar el secretari de la Junta de Govern, Sr. José Franch Agramunt, per 

a ocupar el càrrec de secretari de la Comunitat interinament fins a la 

celebració de la propera Junta General Ordinària, de conformitat amb 

l’article 28 de les Ordenances. 

A continuació el president passa a nomenar M. Dolors Casanova Bertomeu 

com a nova secretària de la Comunitat. 
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El president presenta el primer punt de l’ordre del dia: 

1r.- LECTURA I APROVACIÓ DE L’ACTA O ACORDS DE LES ÚLTIMES JUNTES 

GENERALS CELEBRADES 

La secretària de la Comunitat, Dolors Casanova, llegeix els acords de la Junta 

General Extraordinària i de la Junta General Ordinària celebrades el dia 30 de 

novembre de 2023, els quals s’aproven per unanimitat. 

 

A continuació, el president presenta el segon punt de l’ordre del dia: 

2n.- INFORMES DE LA PRESIDÈNCIA DE LA JUNTA DE GOVERN. RATIFICACIÓ 

D’ACORDS DE LA JUNTA DE GOVERN 

El president de la Junta de Govern, Fco. Javier Casanova, inicia la seva 

exposició amb relació als temes més importants de l’any 2023 fins a la data. 

Comença per la gestió de la sequera, una situació complexa sense 

antecedents. A nivell de planificació, es va intentar informar puntualment i, 

malgrat que hi va haver errors i coses que no van acabar de funcionar, al final 

va ser una campanya decent. També es va demostrar que tot allò que havíem 

estat fent els darrers anys en l’àmbit de la millora i modernització de la gestió 

de l’aigua amb inversions d’automatització, sectorització, ... va donar els seus 

resultats. El cost total de la sequera per a la Comunitat va ser de 268.000 €. 

Ara, el pantà de Mequinensa està en una situació òptima però es tracta d’una 

realitat que es pot repetir i hem de preparar la Comunitat treballant amb 

diferents objectius com el reconeixement dels cabals ambientals dels canals, 

l’automatització de l’assut, el seccionat del canal amb comportes, la millora i 

adaptació dels rebombeigs i els sanejaments.  

A continuació, el president de la Junta de Govern fa una explicació de la visita 

al Delta de la ministra per a la Transició Ecològica, Teresa Ribera i el conseller 

d’Acció Climàtica, David Mascort, el passat 15 de març, en el marc de la qual 

es van reunir amb la Taula de Consens. Aconseguir que Estat i Generalitat 
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s’asseguin amb el territori és molt important, com també ho és el canvi de 

visió de la Generalitat amb l’Estratègia Delta i les inversions que s’estan 

realitzant en maneig de sorres, repujar malacons, estacions de bombeig, 

camps solars, ... Pel que fa al Ministeri, tot i que sembla que se senten més 

còmodes fent propostes, han fet algunes actuacions amb les quals estem 

millor del que estàvem, almenys abans del Gloria, i comencen a entendre 

quines son les prioritats del territori com la del moviment de sorres amb 

dragues. En definitiva, no avancem el que voldríem però estem millor del que 

estaríem si anéssim tots sols.   

Continua el president de la Junta de Govern explicant que a la ministra li vam 

traslladar també que no estem d’acord amb l’atermenament perquè tota la 

hidromorfologia del Delta, al final, depèn de la gestió de l’aigua que fan les 

comunitats de regants i de la inundabilitat, i no s’entén que el domini 

marítim terrestre estigui per sobre del domini hidràulic. Ens preocupen 

també la proposta d’incorporació de la Finca Bombita a Parques Nacionales, 

ja que allà hi tenim una infraestructura cabdal com és el desguàs de 

Circumval·lació, així com l’obertura de la Gola Nord, donat que estem a un riu 

mediterrani, amb estiatges, i tota acció d’obrir el riu, com a Comunitat no ens 

interessa perquè afavoriria la intrusió de la falca salina que, amb el canvi 

climàtic, podria arribar fins i tot a l’estació de bombament de la Pedrera. Per 

aquest motiu, demana que la gent del territori continuï donant suport a la 

Taula de Consens i evitar que tot allò que hem aconseguit, que les 

administracions ens tinguin en compte, ho poguéssim arribar a perdre. 

En un altre punt, Fco. Javier Casanova explica les actuacions que s’han fet per 

a adaptar la Comunitat als canvis, per ser més resilients i competitius, amb 

inversions com els 4.700 ml d’entubats, la compra de dues màquines o la 

finalització de la implantació de sistemes de telecontrol i substitució de 

motors i variadors a les estacions de bombament, a banda d’altres actuacions 

i gestions com el desplegament del reg per goteig a la Masada de Bítem, el 

lloguer de la primera planta de la seu de Tortosa, la instal·lació de plaques 

solars a les instal·lacions de Deltebre, la reparació de la teulada de la casilla 
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de Camarles, l’execució de les actuacions de lluita contra el cargol poma com 

la salinització dels desguassos i la col·locació d’arquetes per a pujar el nivell 

de les preses i evitar les reinfeccions dels tubs, la tramitació del 75% de la 

saponina per revertir les conseqüències de la sequera, la consecució de l’ajut 

per al control de les males herbes a la xarxa de reg amb mitjans mecànics, la 

negociació del conveni amb l’ACA per a obres de revestiment o la signatura 

d’un conveni amb la Comunitat de Regants de les Hortes de Jesús i Maria i 

col·laboració en l’automatització de la seva presa.  

Com a actuacions sobrevingudes, Fco. Javier Casanova fa referència a la 

continuïtat del sanejament, després de la prova pilot del sanejament feta al 

sector Tramuntano i la construcció de dues noves estacions de bombament a 

les zones del Racó i Avellana.   

A continuació, es procedeix a la ratificació d’un acord de la Junta de Govern 

de data 15 de febrer de 2024, relatiu a sol·licitar un préstec per a sufragar el 

cost de la part no finançada per l’Administració de la prova pilot dels 

sanejaments. 

S’aprova per majoria amb l’abstenció d’Àngels Amenós.   

 

A continuació, el president presenta el tercer punt de l’ordre del dia: 

3r.- INFORMES DE LA PRESIDÈNCIA DE LA COMUNITAT 

El president de la Comunitat, Víctor Delsors, informa de les reunions i 

jornades convocades per les diferents associacions o administracions, a les 

quals la Comunitat de Regants ha estat present o representada. 

 

CONFEDERACIÓ 

HIDROGRÀFICA DE L’EBRE 

(CHE) 

09/01/2024 Reunió sobre les obres de l’Assut 

11/03/2024 Junta d’Explotació 
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FEDERACIÓ NACIONAL DE 

COMUNITATS DE REGANTS 

(FENACORE) 

20/12/2024 Junta Directiva 

04/03/2024 XXII Jornada Tècnica i Junta Directiva 

 

DEPARTAMENT  

D’ACCIÓ CLIMÀTICA, 

ALIMENTACIÓ I AGENDA 

RURAL 

Mensual Reunió del PIGADE 

20/02/2024 
Comissió territorial de les Terres de l’Ebre de la 

Taula Nacional de l’Aigua 

13/03/2024 Comissió Tècnica del Cargol Poma 

 

CONSORCI D’AIGÜES DE 

TARRAGONA (CAT) 

Mensual Consell d’Administració 

16/01/2024 Comissió de Seguiment de la Sequera 

25/02/2024 
Trobada amb les Comunitats de Regants i visita a 

les instal·lacions de l’ETAP de l’Ampolla 

08/03/2024 
Acte “Dones d’Aigua” organitzat amb motiu del 

Dia Internacional de la Dona 

 

TAULA DE CONSENS  

PEL DELTA 

Mensual Reunió de la Junta Directiva 

14/03/2024 
Reunió amb la ministra Ribera i el conseller 

Mascort 

14/03/2024 
Assemblea informativa per a les entitats 

adherides 

 

PRODELTA Mensual Junta Directiva 

 

ALTRES 

25/01/2024 Reunió amb el Col·legi d’Enginyers 

29/02/2024 Jornada “El Mercat de l’Aigua” del Foment del Treball 

12/03/2024 Reunió amb els Serveis Territorials de Cultura 

 

 

A continuació, el president presenta el quart punt de l’ordre del dia: 

4t.- EXAMEN I APROVACIÓ DE LA MEMÒRIA GENERAL CORRESPONENT A 

L’ANY ANTERIOR, EL QUAL S’ACABÀ EL DIA 31 DE DESEMBRE DE 2023, COSA 

QUE PRESENTARÀ LA JUNTA DE GOVERN (APARTAT PRIMER DE L’ARTICLE 

56) 
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La secretària general i responsable del Departament Jurídic, Eva Bertomeu, 

procedeix a llegir la memòria general.  

1.- S’han contestat 181 instàncies de comuners. 

2.- S’han tramitat 160 canvis de nom, 40 d’horta i 120 d’arrossar. 

3.- S’han tramitat 8 expedients d’altes, baixes i rebaixes de reg. 

4.- S’han fet 13 sancions per incompliment de les normes d’ús de l’aigua e 

sequera i 1 judici del Jurat de Regs. 

5.- S’han celebrat 36 Juntes de Govern i 1 Junta de Constitució de la Junta de 

Govern i d’Instal·lació del Jurat de Regs.  

6.- S’han celebrat 2 Juntes Generals ordinàries i 2 extraordinàries. 

7.- S’ha celebrat una assemblea informativa sobre la sequera. 

8.- S’han tramitat 10 acords per serveis d’urgència sol·licitats pels comuners 

amb la corresponent liquidació de taxa. 

9.- Recursos via administrativa: 

- S’ha elaborat un escrit d’al·legacions a la proposta de delimitació provisional 

del Domini Públic Marítim-Terrestre al TM de Deltebre.   

10.- Obres 

- S’ha fet tota la tramitació administrativa del projecte de canalització de la 

sèquia Zeta, tant amb els propietaris afectats com davant del Departament 

de Territori de la Generalitat, al tractar-se d’una actuació en zona de 

protecció de la carretera T-340.  

- S’ha fet tota la tramitació administrativa del projecte d’optimització de l’ús 

de l’aigua a la sèquia Prades (2a fase), promogut per l’Agència Catalana de 

l’Aigua (ACA) i s’ha preparat la memòria i el pressupost de les actuacions 
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d’optimització de l’ús de l’aigua a la sèquia Tramuntano i a la sèquia 400 

Fondos per a un nou conveni. 

- S’ha fet tota la tramitació administrativa del projecte d‘estabilització del 

talús a l’inici del túnel 2 del Canal, en el marc de la subvenció atorgada a la 

Comunitat de Regants pel temporal Glòria 

- S’ha fet tota la tramitació administrativa del projecte d’instal·lació d’un 

ascensor i reforma de l’escalinata de la seu de la Comunitat de Regants a 

Deltebre. 

11.- Ajuts i subvencions 

- S’ha tramitat davant del Departament d’Acció Climàtica de la Generalitat la 

sol·licitud de l’Ajut per les actuacions de lluita contra el cargol poma post 

collita corresponents al tractament de sèquies amb saponines, tractament 

amb aigua de mar de desguassos i actuacions de sectorització al sector 

Tramuntano. 

- S’ha tramitat davant del Departament d’Acció Climàtica de la Generalitat la 

sol·licitud d’una subvenció per a una instal·lació fotovoltaica destinada a 

alimentar la bomba del Riet de la Zaida, en el marc de l’Ajut a les comunitats 

de regants per a la millora i modernització de les xarxes de regadius.  

- S’ha tramitat davant del Departament d’Acció Climàtica de la Generalitat un 

ajut per a la instal·lació a la xarxa de reg de rampes mitigadores de l’impacte 

a la fauna, en el marc d’una convocatòria de subvencions destinades als 

espais naturals de Catalunya, als hàbitats i espècies, en el marc del PDR 2014-

2020, per a l’any 2023. 

12.- Altres tràmits: 

- S’ha fet, en col·laboració amb els Serveis Tècnics, tota la gestió de la 

campanya de reg amb un volum d’aigua menor de l’habitual com a 
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conseqüència de la sequera: les normes d’ús de l’aigua, el protocol de 

sectorització dels regs, ... 

- S’ha assistit a la Taula de Consens pel Delta en les tasques de Secretaria i 

Administració, rebent la Comunitat de Regants la quantitat de 33.600 € per 

l’encomana de gestió descrita.   

- S’ha negociat amb la Diputació de Tarragona un contracte d’arrendament de 

la primera planta del Palau Montagut, seu de la Comunitat de Regants a 

Tortosa. 

- S’ha implantat el Canal de Denúncies, obligatori per a les empreses amb més 

de 50 treballadors, en compliment de la Llei 2/2023, de 20 de febrer de 2023. 

Se sotmet aquest punt a votació, el qual s’aprova per unanimitat.  

 

El president dóna pas a una pausa – cafè. 

 

Es reprèn la Junta General amb el cinquè punt de l’ordre del dia: 

5è.- A) EXAMEN, APROVACIÓ O CENSURA, SI ESCAU, DELS COMPTES 

ANUALS DOCUMENTATS, DE TOTS ELS INGRESSOS I DESPESES DELS 

PRESSUPOSTOS DE L’EXERCICI ECONÒMIC TANCAT EL DIA 31 DE DESEMBRE 

DE 2023, ELS QUALS HAURÀ DE SOTMETRE LA JUNTA DE GOVERN (APARTAT 

PRIMER DE L’ARTICLE 56. SI FOS EL CAS, ACORD PER APLICAR L’APARTAT D) 

DE L’ARTICLE 54) 

5è.- B) PRESENTACIÓ DE L’INFORME D’AUDITORIA DELS COMPTES ANUALS 

DE L’EXERCICI 2023 

Pren la paraula l’assessor extern, Joaquim Alastuey, que presenta els 

comptes de l’exercici econòmic tancat el 31 de desembre de 2023. Fa una 
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explicació de les diferents partides dels capítols d’ingressos i de despeses i 

destaca les variacions més significatives que s’han produït entre el 

pressupost i el realitzat. 

Inicia la seva explicació pel resultat econòmic ordinari.  

En el capítol d’ingressos, provinents de les derrames, cànons, convenis, 

subvencions i arrendaments, la diferència entre el pressupostat i el realitzat 

ha estat de 39.838 € a la baixa. La principal variació s’ha produït en la partida 

de la Hidroelèctrica de Xerta, on s’havien previst uns ingressos de 274.000 € i, 

finalment, se n’han cobrat 142.777, per la baixada en la producció de kW i 

del preu del kW/hora.  

En el capítol de despeses, la diferència entre el pressupostat i el realitzat ha 

estat de 263.298 € a la baixa. Quant a les despeses de personal, s’ha produït 

un augment del cost, de 40.666 €, provocat principalment per l’incentiu 

pagat als treballadors per la gestió de la sequera. Quant a les despeses de 

proveïdors, hi ha hagut una important reducció en la partida d’electricitat i 

combustibles per un estalvi en el consum, d’un 6%, i la disminució del preu 

de la llum en relació al preu previst, d’un 29%. Aquest estalvi en els 

subministraments, de 420.696 €, s’ha destinat principalment a augmentar la 

despesa per manteniments. Les intervencions més importants i urgents que 

s’han realitzat han estat l’arranjament de camins, la substitució de reductors 

a les tres estacions de bombament de desguàs, la reparació de sistemes 

hidràulics de cierres i descàrregues, la retirada de palmeres afectades per la 

plaga del morrut a les instal·lacions de Deltebre, l’enderroc de la casilla de 

Barrugat a Bítem, el tractament preventiu de bigues de la casilla de Remolins, 

així com a la teulada del Palau Montagut, on també s’ha fet una reparació de 

l’aire condicionat de la primera planta que s’ha llogat a la Diputació de 

Tarragona, per un import d’uns 24.000 €/anuals. 

Continua l’explicació pel resultat econòmic extraordinari. En el capítol 

d’ingressos s’hi inclouen partides com la recuperació de 145.000 € del crèdit 

que la Comunitat té amb Regants Esquerra, S.L., del qual ja s’ha amortitzat 
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més del 81%, o la subvenció del temporal Glòria, imputada en cinc exercicis, 

per un import de 101.598 € anuals. Pel que fa al capítol de despeses, destaca 

la partida de despeses produïdes per la sequera, de 222.944 €.   

Amb la suma del resultat econòmic ordinari, que ha estat de 49.472 €  i del 

resultat econòmic extraordinari, que ha estat de 12.820 €, la liquidació del 

pressupost del 2023 dona un resultat positiu de 62.292 €, un benefici que es 

proposa aplicar a resultats negatius d’exercicis econòmics anteriors amb 

l’objectiu de reforçar la posició de la Comunitat per tal d’afrontar i accelerar 

les noves inversions en entubats i altres conceptes amb recursos propis. 

A continuació, l’assessor exposa el balanç de situació i l’evolució de 

l’endeutament bancari que, al 2023, ha estat de 2.287.000 €, dels quals 

927.000 corresponen a endeutament corresponent a inversions que es 

financen amb préstecs a curt termini com la renovació del parc de 

maquinària.    

Finalment, l’assessor exposa que l’empresa DAC Auditores Consultores, S.L.P. 

ha auditat els comptes anuals de la Comunitat de Regants, que comprenen el 

balanç a 31 de desembre de 2023, el compte de pèrdues i guanys, l’estat de 

canvis en el patrimoni net, l’estat de fluxos d’efectiu i la memòria 

corresponents a l’exercici finalitzat en aquesta data i que en la seva opinió 

aquests expressen, en tots els aspectes significatius, la imatge fidel del 

patrimoni i de la situació financera de la Comunitat de Regants a 31 de 

desembre de 2023, així com dels seus resultats corresponents a l’exercici 

anual finalitzat en aquesta data, de conformitat amb el marc normatiu 

d’informació financera que resulta d’aplicació i en particular amb els principis 

i criteris comptables que hi estiguin continguts. 

S’obre un torn de paraula del qual fa ús: 

Pedro Fumadó pregunta qui paga la partida de de 27.769 € de la Taula de 

Consens. La secretària general, Eva Bertomeu, explica que la Comunitat té 

una encomana de gestió pels serveis de secretaria i administració i rep 
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aquesta quantitat en concepte d’ingressos. A continuació, pregunta per la 

partida de despeses dels òrgans de govern. El president, Víctor Delsors, li 

respon que corresponen a les despeses per desplaçaments a reunions, ...  

Se sotmet aquest punt a votació, en els seus apartats A) i B), el qual s’aprova 

per majoria amb l’abstenció d’Àngels Amenós.  

 

A continuació, el president presenta el sisè punt de l’ordre del dia: 

6è.- TOT ALLÒ QUE CONVINGUI PER AL MILLOR APROFITAMENT DE LES 

AIGÜES I PER A LA DISTRIBUCIÓ DEL REG DURANT AQUEST ANY 

A) TANCADA I SOLTADA DE LES AIGÜES 

El president de la Junta de Govern, Fco. Javier Casanova, exposa que en el cas 

de la plana deltaica, la previsió és fer la soltada de les aigües entre el 22 i el 

28 d’abril, sempre que les condicions meteorològiques així ho permetin.  

S’aprova per unanimitat.  

 

B) ALTES I BAIXES EN EL REG 

Pren la paraula la secretària general i responsable del Departament Jurídic,  

Eva Bertomeu, per informar l’Assembla de la relació de d’altes, baixes i 

rebaixes de reg aprovades en Junta de Govern, per ratificar en la Junta 

General. 

Altes de reg 

REGANT CULTIU JORNALS 

VINYES POVILL BENJAMÍ RAFEL Horta 15,25 

 TOTAL 15,25 
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Baixes de reg 

REGANT CULTIU JORNALS 

DURA MARGALEF JOSEFA Arrossar 4,00 

 TOTAL 4,00 
 

Baixes d’ofici 

REGANT CULTIU JORNALS 

VILA FABRA LUZDIVINA Horta 1,31 

 TOTAL 1,31 
 

S’aprova per unanimitat.  

 

A continuació, el president presenta el setè punt de l’ordre del dia: 

7è.- PRECS I PREGUNTES 

S’obre un torn de paraula del qual fan ús: 

Àngels Amenós demana l’aplicació de l’article 81 de les Ordenances per a 

tres finques de la seva propietat on fa quatre anys que no es fan les llimpies 

dels desaigües. Es tracta de les parcel·les 93, 28 i 43, amb una superfície total 

de 61,41 jornals, 1,25 més del que correspon per la superfície de cultiu, les 

quals estan al corrent de pagament. El president de la Junta de Govern, Fco. 

Javier Casanova, li diu que hi ha un instrument al seu abast, que és el Jurat de 

Regs, al qual pot recórrer si considera que no se li estan donant els serveis a 

què té dret.  

Josep Franch exposa que s’haurien d’eliminar les tasques de neteja dels 

malacons de la sèquia Mare i dels desaigües, de manera que es podrien 

reduir costos en combustible i personal i s’evitarien perjudicis a la fauna ja 

que, amb aquest sistema, les polles crien menys al no tenir cap lloc on 
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amagar-se, la qual cosa perjudica també les cinc societats de caçadors 

existents. Fco. Javier Casanova diu que l’obligació de la Comunitat és garantir 

que en el cas d’un temporal, les collites no es perdin per risc d’inundacions al 

no poder desaiguar si les infraestructures no estan en condicions òptimes.  

Pedro Fumadó pregunta si no es negocia mai a l’alça el cànon que paga el 

Consorci d’Aigües de Tarragona (CAT) a la Comunitat, donats els grans 

beneficis que obtenen al Camp de Tarragona amb aquesta aigua i creu que 

caldria apretar-los una mica més, especialment després de situacions com la 

de la sequera de l’any passat, que van suposar grans costos. Fco. Javier 

Casanova reflexiona que mentre el Consorci ha tingut un increment del 3,5% 

al cànon de derivació, que tan de bo es pugui consolidar com està ara, la 

Comunitat ha aplicat una rebaixa del 8% en la derrama. 

Amb relació a la soltada de les aigües, Josep Balagué creu que caldria 

especificar una data concreta. Fco. Javier Casanova diu que el dia que sempre 

s’ha considerat és el 25 però si les condicions són òptimes es pot donar el cas 

que s’avanci al 22 o, en cas contrari, retardar-se fins al 28.  

Albert Pons fa referència a la representació de la Comunitat al CAT. 

Comparteix el fons pel que fa a que la Comunitat tingui un representant al 

seu Consell d’Administració i que aquest pugui rebre una retribució per 

aquesta tasca, però no la forma, ja que considera que la remuneració hauria 

de ser d’un altre tipus. Continua dient que en el context de sequera de l’últim 

any, des de l’Àrea Metropolitana de Barcelona pren força la demanda de la 

interconnexió de xarxes mentre que les comarques del Camp de Tarragona 

són les que exponencialment més han crescut. I això ha sigut així perquè 

tenen la garantia de l’aigua que nosaltres no tenim, com es va evidenciar 

l’any passat quan una setmana abans de soltar ens van dir que tindríem la 

meitat de la dotació. Al Consorci ningú li va dir res i no sempre eren primeres 

necessitats. Nosaltres som peça indispensable per a que ells tinguin aquesta 

riquesa i els 2,3 milions d’euros que estem cobrant és un despropòsit, per la 

qual cosa caldria aprofitar la cadira que tenim per a exercir més pressió.  
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Fco. Javier Casanova diu que la Comunitat ha tingut un representant al 

Consell d’Administració del CAT des de la seva constitució l’any 1981 i l’actual 

és de la nostra total confiança i fa una gran feina. D’altra banda, l’acord de 

portar aigua a Tarragona va ser pres per aquesta Comunitat fa més de 40 

anys i el Consorci sempre ha complert, però si en qualsevol moment 

l’assemblea general, que és sobirana, decideix revertir l’acord, lluitarem per 

sortir-ne. Recorda també que s’ha lluitat molt, com l’any 2008, quan el 

Consorci consumia només 1,5 m3 d’aigua i volia retallar el cànon ja que 

consideraven que pagaven massa. Afegeix que les infraestructures que hi ha 

al Delta són l’enveja de moltes comunitats i altres zones de reg per inundació 

voldrien pagar la derrama que es paga aquí. Però, insisteix, si algun dia volem 

fer el debat el podem fer i prendre les decisions sobiranes que vulguem. 

Juan Ramon Amenós opina que no és un problema de diners sinó de pèrdua 

de poder de decisió, per part de la Comunitat, malgrat ser els titulars de la 

concessió.  

Hilario Callau pregunta si hi ha alguna previsió, durant l’estiu, de fer tancades 

puntuals del Canal o regs per zones. Fco. Javier Casanova diu que en principi 

la situació de l’embassament de Mequinensa és més que òptima, tot i que 

això no significa que a última hora ens toqui prendre alguna mesura pel llapó. 

Àngels Amenós pregunta si aquesta campanya també es prohibirà desaiguar, 

ja creu que la Junta de Govern es va equivocar l’any passat quan va dir que hi 

havia altres mètodes per fer arròs sense desaiguar amb les elevades 

temperatures i la salabror que hi havia. Fco. Javier Casanova li diu que davant 

la situació de sequera, vam haver de prendre unes mesures i hi ha coses que 

hem de millorar de cara al futur, ja que la nostra obligació és preparar-nos 

per a quan es repeteixin situacions com la de l’any passat, en el context que 

tenim d’un riu sobreexplotat i un canvi climàtic que és una realitat, prendre 

el menor mal possible i no només enrabiar-se i buscar les culpes en els altres. 

Amenós demana també una millor regulació de les tomes de reg i que 

s’apliquin els mateixos criteris per a tots els comuners.      
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I no formulant-se cap més pregunta ni prec, la constància en acta de la qual 

es demani expressament, el president dona per acabada la Junta General, 

essent les 20.25 hores, i agraint als presents la seva assistència. 

 

El President de la Comunitat         La Secretària de la Comunitat 

 

 

 

       Víctor Delsors Pomar                             M. Dolors Casanova Bertomeu 

 

 

En representació dels partícips assistents: 

 

 

 

Ramon Bertomeu Franch Josep Castells Rovira      José Franch Roca 

  


